



For immediate release – 1 October 2009 – French to follow

PRESS RELEASE

**Senegal: ARTICLE 19 Condemns Attacks Against Wal Fadjri
Media Group and its Journalists**

The management of *Wal Fadjri* told ARTICLE 19 on the phone that the ‘talibes’ (disciples) of religious leader Serigne Modou Kara Mbacke broke into the premises of the broadcasting company at 14h45 on 25 September 2009 wielding clubs and iron bars. The disciples wrecked part of the equipment in the marketing department and sacked the office of the head of administration.

According to the same sources, the CEO of *Wal Fadjri* was arrested outside his house by the disciples as he was about to board a taxi for his office, and was forcibly taken to Mbacke’s house before being released.

The attack followed the publication of an article stating that a religious leader was supporting the Senegalese President in return for donations. The article was published by *Wal Fadjri* daily and quoted in the daily press review of *Wal Fadjri*.

ARTICLE 19 expresses serious concern over the repeated attacks against the media in Senegal. ARTICLE 19 Executive Director Agnes Callamard, says: *“This attack undermines the safety of journalists and media groups in Senegal and is a serious violation of the right to freedom of expression.”*

The public prosecutor at the Court of Appeal issued a statement shortly after the attack, *“instructing the State Prosecutor to launch an immediate inquiry in order to identify and take in for questioning any individual involved in the attack”*.

“I strongly hope that this attack shall not remain unpunished and that this statement shall not be in vain,” said an emotional Jean Meissa Diop, editor of the daily *Walf Grand-Place*, one of the group’s publications.

ARTICLE 19 calls on the authorities to launch an immediate independent inquiry and bring the perpetrators before the courts.

“This act of vandalism is not acceptable in a democratic country”, deplores Agnes Callamard. *“Such attacks are aimed at imposing a system of censorship and self-censorship. The fact that they are perpetrated by non-state groups does in no way reduce the responsibility of the State, which, according to international human rights standards, should make all the necessary arrangements to protect the media against such attacks. The very future of the rule of law in the country is at stake.”*

NOTES TO EDITORS:

- For more information please contact: Amadou Kanoute, amadou@article19.org
Phone : +221 77 529 66 62
- ARTICLE 19 is an independent human rights organisation that works around the world to protect and promote the right to freedom of expression. It takes its name from Article 19 of the Universal Declaration of Human Rights, which guarantees free speech.



Pour diffusion immediate: 1 octobre 2009

COMMUNIQUE DE PRESSE

**Sénégal: ARTICLE 19 Condamne les Attaques Perpétrées
Contre le Groupe de Media Wal Fadri et ses Journalistes.**

Selon la direction de Wal Fadri jointe au téléphone par ARTICLE 19, des « talibés » (disciples) du chef religieux, Serigne Modou Kara, armés de gourdins et de barre de fer ont fait irruption dans les locaux de la radio et télévision vers 14h45, le vendredi 25 septembre 2009. Ces hommes ont agressé le personnel dont trois ont été blessés. Ils ont saccagé une partie de l'équipement dans le service commercial et le bureau du chef service administratif.

Selon la même source, le Président directeur général de Wal Fadri a été arrêté par les disciples du chef religieux devant sa maison d'où il s'apprêtait à prendre un taxi pour rejoindre son bureau et a été trainé de force au domicile du chef religieux avant d'être relâché.

L'attaque ferait suite à un article publié par le quotidien Wal Fadri et repris dans la revue de presse du jour à la radio Walf FM disant qu'un Chef religieux supporterait le Président de la république parce qu'il reçoit des prébendes de ce dernier.

ARTICLE 19 exprime toute son inquiétude face à cette attaque des locaux des medias, qui est une récidive au Sénégal. « Cette attaque fragilise la sécurité des journalistes et groupes de presse au Sénégal et constitue une grave violation de la liberté d'expression », souligne l'organisation.

Le Procureur général près de la Cour d'appel a publié un communiqué quelques instants après le forfait, donnant « des instructions au Procureur de la république de faire diligenter immédiatement une enquête exhaustive aux fins d'identifier, d'interpeller et de déférer à son parquet tout individu impliqué dans ces faits ».

« J'espère vivement que cette attaque ne restera pas impunie et les que ces propos ne resteront pas de vains mots » a dit dans une voix empreinte d'émotion Jean Meissa Diop, le directeur de publication de Walf Grand-Place, l'une des publications du groupe.

ARTICLE 19 demande aux autorités de diligenter une enquête indépendante et de traduire les coupables devant la justice. « Cet acte de vandalisme n'est pas acceptable dans un pays démocratique », s'insurge Dr Agnès Callamard, directrice exécutive d'Article 19. « De telles attaques cherchent à imposer un régime de censure et d'auto-censure. Le fait qu'elles soient commises par des groupes non étatiques ne diminue en rien la responsabilité de l'Etat qui, selon les standards internationaux en matière de droits humains, doit prendre toutes les mesures nécessaires pour protéger les organes de presse contre de telles attaques. Il en va du futur de l'Etat de droit dans le pays.»

NOTES TO EDITORS:

- Pour plus d'information, contacter: Amadou Kanoute, amadou@article19.org
Tél : +221 77 529 66 62
- ARTICLE 19 est une organisation indépendante des droits de l'homme qui travaille à travers le monde pour la protection et la promotion de la liberté d'expression. L'organisation tire son nom de l'article 19 de la Déclaration universelle des droits de l'homme qui garantit la liberté d'expression.